

# 12/29 第4屆兩岸關係和平發展學術研討會在 上海舉行

由上海台灣研究所、上海市台灣研究會、《台海研究》編輯部共同主辦的第4屆兩岸關係和平發展學術研討會在上海召開,來自海峽兩岸高校及研究機構等專家、學者和各界嘉賓應邀與會。本次研討會以「台海局勢新形態」為主題,下設兩個子議題,分別是「台灣選舉新形態與兩岸關係新變局」和「台灣新世代興起上新媒體運用」。上海台灣研究所所長俞新天致辭時指出,兩岸和平發展仍舊是兩岸的主流民意,而和平發展有很多階段,也有很多新特點需要大家來思考。

#### 1/1 開放金馬澎小三通落地簽證

2015年1月1日起,陸客至金門、馬祖及澎湖觀

光,可於入境時申請臨時停留許可,即俗稱「落地 簽證」,每件新台幣600元,採提前網路辦理者仍 收200元,對於臨時想入境旅遊或有相關旅遊規劃的 陸客,可享受更彈性且快速的方式,統計近3個月入 境金門、馬祖及澎湖觀光的陸客,每月人數約6千餘 人,預估明年可有7萬多人因此受惠。

#### 1/1 大陸環境保護法修訂後施行

2014年4月24日大陸通過環保法修訂案,將於今年1月1日施行,此舉是為了扭轉伴隨大陸經濟快速發展而生的生態環境惡化趨勢。歷經4次審議,環保法修訂案經大陸第12屆全國人大常委會第8次會議表決通過。環保專家認為,修訂後的環保法有可能成為大陸現行法律裡面最嚴格的一部專業領域行政法。修訂後的環保法,進一步明確了大陸公部門對環境保護

的監督管理職責,完善生態保護紅線、污染物總量控制、環境監測和環境影響評價、跨行政區域聯合防治等環境保護基本制度,強化了企業污染防治責任,加大了對環境違法行為的法律制裁。修改的內容,還包括加強環境保護宣傳,提高公民環保意識:對舉報人的保護:擴大環境公益訴訟主體等。

### 1/13 2015移動互聯網兩岸年會於台北召開

由獵豹移動、兩岸共同市場基金會、兩岸企業家 峰會主辦的「CSMIC 2015 移動互聯網兩岸年會」13 日於台北召開。前副總統蕭萬長指出,現在已經看見 的未來新經濟就是互聯網的經濟;互聯網對人的生活 消費幸福有密切關係,可以創造更多的就業機會;他 期許台灣年輕朋友都可以搭上潮流抓住新價值。

### 1/13 林中森董事長率團赴海南廣西關懷台商

海基會董事長林中森於1月13日至17日率團赴「海基會關懷瓊桂台商參訪團」海南、廣西等地進行5天參訪,14日和三亞市台商茶敘。15日參訪台商在海南經營的農場,並與海南的台商座談。16日參加南寧台商協會20周年慶,參訪當地台資企業。參訪期間並會見海南及廣西官員,直接反映台商意見,協助台商解決經商問題。

### 1/20 海峽兩岸農漁業交流座談會在福建舉行

海峽兩岸農漁業交流座談會暨第5屆海峽兩岸農民基層合作經濟組織懇談交流會在福建省平潭綜合

實驗區舉行,大陸國台辦主任張志軍與來自台灣的 86位農漁業代表進行面對面的交流對話,聽取台灣 農漁業代表有關農漁產品輸往大陸的建議,加強農 漁產品交流交換意見,並舉行台灣水果採購簽約儀 式。

### 1/22 林中森董事長率團赴成都遂寧關懷台商

海基會董事長林中森於1月22日至25日率「海基會關懷成都遂寧台商參訪團」赴四川成都、遂寧、樂山等地進行4天參訪,23日及24日分別出席成都台協20周年慶及遂寧台商協會成立大會,表達政府對台商關懷之意。此行並參訪當地台資企業,在會見當地官員時,反映台商經營問題。

# 1/29 兩岸經濟合作委員會第7次例會 在台北舉行

海基會與大陸海協會舉行ECFA「兩岸經濟合作委員會」第7次例會,由海基會副董事長施惠芬及大陸海協會常務副會長鄭立中擔任召集人,我方由經合會首席代表經濟部次長卓士昭主談,大陸則由其經合會首席代表商務部副部長高燕主談。此次例會雙方將檢視「海峽兩岸經濟合作架構協議」(ECFA)執行現況與推動議題辦理進展,包括ECFA貨品及服務貿易早期收穫計劃執行情形、貨品貿易、服務貿易、投資、爭端解決、產業合作及海關合作等6個工作小組之工作進展、兩岸經貿團體互設辦事機構等經濟合作事項,並就下階段工作規劃交換意見。●



# 12/29 Fourth Symposium on Peaceful Development of Cross-strait Relations held in Shanghai

The Shanghai Institute of Taiwan Studies, Shanghai Taiwan Studies Society and editorial department of "Tai Hai Yan Jiu" magazine co-sponsored the 4th Symposium on Peaceful Development of Cross-strait Relations in Shanghai. The symposium was joined by experts, scholars and other guests from both sides of the Taiwan Strait. The theme of the symposium was "New Pattern of Developments in the Taiwan Strait." Participants discussed two sub-topics, including "New Developments in Taiwan Elections and New Change in Cross-Strait Relations" and "Use of New Media by the New Generation in Taiwan." Shanghai Institute of Taiwan Studies director Yu Xintian stated in a speech that the development of peace between the two sides is still the mainstream public opinion on both sides. He also noted that peaceful development has many stages and many new characteristics that everyone needs to think about.

## 1/1 Visa on arrival launched for Kinmen, Matsu and Penghu Mini Three Links travel

As of January 1, 2015, mainland tourists visiting Kinmen, Matsu and Penghu, can apply for a temporary stay permit at the time of entry. The permit, commonly known as a "visa on arrival," costs NT\$600 and can be applied for online in advance for NT\$200. The new policy makes mainland tourist travel to visit Kinmen, Matsu and

Penghu more flexible and fast. About 6,000 such trips were made each month over the past three months. The policy is expected to boost the monthly number to more than 70,000.

### 1/1 Mainland enacts revised Environmental Protection Act

Mainland China brought its amended Environmental Protection Act into effect on January 1 this year. The revised act aims to reverse a trend of environmental degradation due to the mainland's rapid economic development. After four reviews, the amended act was passed by the Eighth Session of the Standing Committee of the 12th National People's Congress on April 24, 2014. Environmental protection experts believe that the amended act may become the mainland's strictest administrative law. The revised act further clarifies the environmental protection supervision and management responsibilities of the mainland public sector, strengthens the red line for ecological protection, sets limits on the total amount of pollutants, and calls for environmental monitoring and environmental impact assessments, inter-administrative region prevention efforts and other basic environmental protection systems. The act increases the pollution control responsibilities of enterprises and stiffens legal penalties for breaking environmental laws. It also calls for stronger environmental protection promotion, heightened public environmental awareness, protections for informants, and the expansion of bodies for environmental public interest litigation.

# 1/13 2015 Cross Strait Mobile Internet Conference held in Taipei

Cheetah Mobile, the Cross-Straits Common Market Foundation and Cross-Straits Entrepreneurs' Summit jointly held the 2015 Cross Strait Mobile Internet Conference (CSMIC 2015) on January 13 in Taipei. Speaking at the event, Former Vice President Vincent Siew observed that it is apparent that the future new economy is the internet economy. He said that the internet is closely related to people's consumption and happiness and can create more jobs. He also hoped that young people in Taiwan could ride this wave and build new value.

# 1/13 Chairman Lin Join-sane leads delegation to visit Taiwanese businesspeople in Hainan and Guangxi

SEF Chairman Lin Join-sane led a delegation from January 13 to 17 to visit Taiwanese businesspeople in the mainland provinces of Hainan and Guangxi. The five-day visit included a reception with Taiwan businesspeople in Sanya on the 14th; a visit to a Taiwanese-owned farm and a Taiwanese business forum in Hainan on the 15th; and participation in the 20th anniversary of the Nanning Taiwan Business Association and visits with local Taiwanfunded enterprises in Nanning on the 16th. The group also met with officials in Hainan and Guangxi to reflect the views of the Taiwanese business community and help to resolve the business problems faced by Taiwanese enterprises.

### 1/20 Cross-Strait Agricultural and Fisheries Exchange Forum held in Fujian

The Cross-Strait Agricultural and Fisheries Exchange Forum and Fifth Roundtable Seminar of Cross-Strait Farmer Grassroots Economic Cooperation Organizations was held at the Pingtan Comprehensive Experimental Zone in Fujian Province. Director of the mainland's Taiwan Affairs Office Zhang Zhijun met with 86 agriculture and fisheries industry representatives met for exchanges and dialogue at the event to hear their suggestions on agricultural and fishery product exports to mainland China and strengthen exchanges of views on agriculture and fishery products. A

Taiwan fruit procurement signing ceremony was also held during the seminar.

# 1/22 Chairman Lin Join-sane leads a delegation to visit Taiwanese businesspeople in Chengdu and Suining

SEF Chairman Lin Join-sane led a delegation to visit Taiwanese businesspeople in the Sichuan Province cities of Chengdu, Suining, and Leshan from January 22 to 25. During the four-day visit, the group attended the 20th anniversary of the Chengdu Taiwan Businessmen's Association on the 23rd and the inauguration of the Suining Taiwan Businessmen's Association on the 24th to express the government's concern for Taiwanese businesspeople. The group also visited local Taiwanfunded enterprises and during meetings with local officials reflected the business problems faced by Taiwanese companies.

# 1/29 Cross-Strait Economic Cooperation Committee holds seventh regular meeting in Taipei

The SEF and ARATS held the seventh regular meeting of the Cross-Strait Economic Cooperation Framework Agreement (ECFA) Cross-Strait Economic Cooperation Committee (CSECC). The meeting was co-convened by SEF Vice Chairman Shih Hui-fen and ARATS Executive Vice Chairman Zheng Lizhong. CSECC chief representative Vice Minister of Economic Affairs Cho Shih-chao was the chief negotiator for the Taiwan side. His mainland counterpart was CSECC chief representative Vice Minister of Commerce Gao Yan. During the meeting, the two sides reviewed the ECFA implementation status and progress in promoting related issues, including the implementation status of the ECFA goods and services trade early harvest plans; the progress of the six working groups for trade in goods, trade in services, investment, dispute settlement, industrial cooperation and customs cooperation; mutual establishment of economic and trade group offices by the two sides and other economic cooperation affairs. The two sides also exchanged views on the next stage of work planning. 🎡